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ارتقاء جايگاه مجتمع فولاد 

صنعت بناب با حمايت هلدينگ 
صنايع و معادن ماهان

با  بهره گيري از پتانسيل هلدينگ صنايع 
صنعت  فولاد  مجتمع  جايگاه  ماهان  ومعادن 
روابط  گزارش  به  کند.  مي  پيدا  ارتقاء  بناب 
عمومي گروه مالي گردشگري، با استعفاي سيد 
ابوتراب فاضل ، صادق جاهد خطيبي مديرعامل 
با حفظ  ماهان که  معادن  و  هلدينگ صنايع 
سمت سرپرست اين مجتمع منصوب گرديده 
است  با حضور در شوراي مديران اين مجتمع 
از حمايت همه جانبه و بهره مندي از پتانسيل 
هلدينگ ماهان خبرداد و گفت : با بهره گيري 
از پتانسيل اين هلدينگ جايگاه ويژه مجتمع 
و  اقتصادي  لحاظ  از  که  بناب  صنعت  فولاد 
اجتماعي حائز اهميت است ارتقا پيدا مي کند 
.صادق جاهد خطيبي با تقدير از اقدامات انجام 
به  نياز   : افزود  قبلي  مديريت  زمان  در  يافته 
تلاش مضاعف براي برداشتن قدم هاي محکم 
تر در حال حاضر الزامي است،  مديرعامل سابق 
مجتمع اقداماتي موثري را در يکسال اخيرانجام 
براي  بنابراين  است   تقدير  قابل  که  اند  داده 
دستيابي به جايگاه واقعي بايد قدم هاي موثرتر 
و محکم تري را برداريم تا به سود خالص دست 
با  ماهان  معادن  صنايع  کنيم.مديرعامل  پيدا 
تاکيد بر توليد محصولي با ارزش افزوده بالاتر 
عنوان کرد : در شرايط فعلي توليد محصولي 
با ارزش افزوده بالاتر را در دستور کار خواهيم 
هاي  سيستم  گذاري  پايه  راستاي  و  داشت 
خواهيم  حرکت  مناسب  توليدي  و  مديريتي 
کرد.سرپرست مجتمع فولاد صنعت بناب در 
پايان گفت :  از تمامي مديران مي خواهم که 
با  ايجاد امنيت رواني و بستر مناسب توليد به 
يا  کاهش  براي  اي  برنامه  و  بپردازند  فعاليت 
تعديل نيرو نخواهيم داشت .شايان ذکر است 
که مجتمع فولاد صنعت بناب به عنوان يکي 
از شرکت هاي زيرمجموعه هلدينگ صنايع و 
معادن ماهان وابسته به گروه مالي گردشگري 
در حال حاضر با دو واحد ذوب و ريخته گري 
و  است  فعاليت  حال  در  نورد  خط  هفت  و 
محصولاتي مطابق با استانداردهاي جهاني را 

روانه بازارهاي داخلي و خارجي مي کند.

کمک 20 ميليارد ريالي 
چادرملو به سيل زدگان استان 

سيستان و بلوچستان
به  چادرملو  صنعتي  و  معدني  شرکت 
بلوچستان  به سيل زدگان استان سيستان و 
کمک 20 ميليارد ريالي کرد.به گزارش شاتا، 
مديرعامل شرکت معدني و صنعتي چادرملو با 
اعلام اين خبر افزود: با تصويب هيات مديره 
شرکت معدني و صنعتي چادرملو در راستاي 
حمايت  از آسيب ديدگان ناشي از سيل اخير 
در سيستان و بلوچستان اين شرکت مبلغ 20 
ميليارد ريال کمک نقدي به اين امر اختصاص 
داد.گفتني است طي هماهنگي بعمل آمده از 
طرف سازمان صنعت،معدن و تجارت سيستان 
و بلوچستان با سازمانهاي صمت سراسر کشور 
و  بازرگانان  و  تجار  و  اصناف  هاي  کمک   ،
بزرگ  واحد هاي  و  کاران  و معدن  صنعتگران 
به  ارسال  حال  در  کشور  معدني  و  صنعتي 
توسط  ميليوني  باشد.کمک 340  مي  استان 
سيل  به  نيکشهر  شهرستان  اصناف  از  يکي 
راستا،  همين  بلوچستاندر  و  سيستان  زدگان 
صنعت،معدن  اداره  رييس  هوت  محمد  جان 
صنفي  واحد  يک  گفت:  نيکشهر  تجارت  و 
عمده فروشي با مديريت حاج شهگول بليده 
کالاهايي به ارزش 33 ميليون تومان به مناطق 
آسيب ديده از سيل کمک کرد.وي ادامه داد: 
شرکت هايي  همکاري  با  نيکشهري  خير  اين 
از جمله شهدين، عطاران و با هماهنگي اداره 
از  کالاهايي  نيکشهر  تجارت  و  صنعت،معدن 
جمله رب و انواع کنسروجات را به مناطق سيل 

زده جنوب استان ارسال نمود.

 حضور نماينده ويژه 
وزير صنعت، معدن و تجارت 

 در مناطق سيل زده 
سيستان و بلوچستان 

 سرپرست معاونت امور حقوقي، مجلس 
نماينده  عنوان  به  وزارت صمت   استانهاي  و 
زده  سيل  مناطق  در  حضور  با  وزير  ويژه 
آمادگي  ضمن  بلوچستان  و  سيستان  استان 
خوراکي  اقلام  تامين  جهت  را  وزارتخانه  اين 
اين  عزيز  مردم  نياز  مورد  اساسي  کالاهاي  و 
مناطق، اعلام کرد.به گزارش شاتا، افشار فتح 
الهي ابراز اميدواري کرد که با مديريت شبکه 
اقلام  عادلانه  توزيع  شاهد  ها،  کمک  توزيع 
سرپرست  ادامه  باشيم.در  منطقه  مردم  بين 
معاونت امور حقوقي، مجلس و استانهاي وزارت 
شهرکهاي  وضعيت  از  بازديد  ضمن  صمت 
ستاد  نشست  در  ديده،  خسارت  صنعتي 
عمليات  فرماندهي  و  هماهنگي  پيشگيري، 
پاسخ به بحران استان سيستان و بلوچستان 
که با حضور استاندار اين استان، معاون وزير 
و رييس سازمان مديريت بحران کشور، رييس 
بنياد مسکن انقلاب اسلامي و ديگر مسئولان 
منظور  به  شهرستاني  و  لشکري  کشوري، 
بررسي آخرين وضعيت خسارات وارده سيل در 
محل فرمانداري چابهار برگزار شد، حضور به 
هم رسانيد.فتح الهي در اين جلسه، با اشاره به 
اين موضوع که وزارت صنعت، معدن و تجارت 
واحدهاي  به  وارده  خسارات  جبران  پيگير 
صنفي منطقه مي باشد، تصريح کرد: دستور 
استقرار دستگاههاي پخت نان سيار و تامين 
آرد مورد نياز سيل زدگان صادر شده و از فردا 
شاهد توزيع نان گرم به هموطنان عزيز مناطق 
است  ذکر  بود.شايان  خواهيم  ديده  خسارت 
استانهاي  امور  هماهنگي  دفتر  سرپرست  که 
وزارت صمت و همچنين رييس مرکز اصناف و 
بازرگانان کشور در بازديد از اين مناطق نماينده 

ويژه وزير را همراهي کردند.

معاون شرکت ملي صنايع مس ايران:

افزايش سرمايه، ضامن توسعه و 
پويايي شرکت مس است

ملي  شرکت  اکتشافات  و  توسعه  معاون 
صنايع مس ايران با اشاره به برگزاري مجمع 
فوق العاده شرکت مس در هفته آينده و بحث 
شرکت  خوشبختانه  گفت:  سرمايه،  افزايش 
را جدي گرفته  توسعه  مس، بحث طرح هاي 
و در همين راستا بحث افزايش سرمايه را در 

دستور کار خودش قرار داده است.
»بهروز  مهندس  مس پرس،  گزارش  به 
بهترين  از  يکي  اين که  بيان  با  رحمتي« 
افزايش  سهامداران،  ثروت  افزايش  روش هاي 
در  توسعه  طرح هاي  انجام  و  توليد  ظرفيت 
طرح هاي  انجام  براي  گفت:  شرکت هاست، 
و  کليدي ترين  از  مالي  تأمين  بحث  توسعه، 
توسعه  طرح هاي  است؛  موضوعات  مهم ترين 
صنعت هم، همه پارامترهاي لازم براي انجام 
را داراست و تمام شرايط فني را داريم؛ يعني 
را داريم و  اين صنعت سودآور  ذخاير معدني 

تقاضا براي مس، بيش از عرضه است.
با  با توجه  ادامه داد: از سوي ديگر،  وي 
شرايط فعلي که تأمين مالي خارجي به علت 
و  است  سخت  بسيار  بين المللي  تحريم هاي 
امکان تأمين مالي پروژه هاي بزرگ مس از منابع 
بانکي  بالاي سود  نرخ  با  بانک ها  داخلي مثل 
دشوار است و مقرون به صرفه نيست، بنابراين، 
کم هزينه ترين  و  سهل الوصول ترين  و  بهترين 
راه تأمين مالي، افزايش سرمايه است؛ يعني از 
محل منابع سودي که در خود شرکت ايجاد 
مي شود، اين سود به جاي آن که تقسيم شود، 

براي افزايش سرمايه به کار گرفته شود.
اکتشافات شرکت مس  و  توسعه  معاون 
با تأکيد بر اين که وظيفه هر شرکت و مديران 
دارايي  از  صيانت  و  حفظ  شرکتي،  هر  ارشد 
سهامداران و افزايش برکت و افزايش بازدهي 
از بهترين  افزود: يکي  براي سهامداران است، 
افزايش  سهامداران،  ثروت  افزايش  روش هاي 
در  توسعه  طرح هاي  انجام  و  توليد  ظرفيت 
شرکت هاست و در تمام دنيا، شرکت هايي که 
طرح هاي توسعه را انجام نداده اند، در درازمدت 
محکوم به حذف از گردونه رقابت اقتصاد جهاني 
خواهند بود؛ بنابراين، شرکتي که توسعه نداشته 

باشد پويا نيست.
رحمتي با اشاره به اين که اکنون شرايط 
وجود  چندان  کشور  در  پايدار  سرمايه گذاري 
ندارد و خيلي از سهامداران ممکن است به دليل 
اطلاعات کمي که دارند سراغ بازارهاي ديگري 
بروند که مولد نيستند، گفت: بهتر است سودي 
که در پايان سال مالي نصيب سهامدار مي شود، 
در قالب افزايش سرمايه صرف انجام طرح هاي 
توسعه مولد شود تا براي سال هاي طولاني براي 
سهامداري که در صنعت مس سرمايه گذاري 

کرده، برکت و سودآوري ماندگار داشته باشد.
وي تصريح کرد: در حوزه مس، پتانسيل 
مديريت  تيم  هم اکنون  و  است  قوي  بسيار 
تيم  دارند،  مسئوليت  شرکت  در  که  ارشدي 
توسعه محوري هستند که در نظر دارند توسعه 
صنعت مس را با شدت بيشتري انجام دهند که 
اين مهم، نيازمند موافقت سهامداران محترم در 
مجمع عمومي فوق العاده شرکت است و انتظار 
همراهي بيشتر وجود دارد تا ان شاءالله با انجام 
افزايش سرمايه و افزايش ظرفيت توليد بتوانيم 

به سودآوري پايدار شرکت کمک کنيم.

مديرعامل شرکت مس خبر داد:

بازدهي 92 درصدي سهام مس 
از ابتداي سال جاري تاکنون 

اين که  به  اشاره  با  اردشير سعدمحمدي 
سود  محل  از  مس  شرکت  سرمايه  افزايش 
تيرماه  در  عادي  مجمع عمومي  در  انباشته 
اخذ  از  پس  گفت:  شد  مصوب  سال جاري 
مجوزهاي لازم از هيأت مديره، سازمان بورس 
و مراجع قانوني پيشنهاد افزايش 30درصدي 

سرمايه از محل سود انباشته تصويب شد.
به گزارش مس پرس، مديرعامل شرکت 
مس با اعلام اين خبر افزود: به منظور عملياتي 
کردن افزايش 2340 ميليارد توماني سرمايه، 
با  فوق العاده  عمومي  مجمع  دي ماه   29 در 
حضور سهامداران شرکت مس برگزار خواهد 
شد تا به طور رسمي سرمايه شرکت ملي صنايع 
به  تومان  ميليارد  مبلغ 7800  از  ايران  مس 

10140 ميليارد تومان برسد.
افزايش  اين  کرد:  تصريح  سعدمحمدي 
از منابع مالي  تأمين بخشي  با هدف  سرمايه 
توسعه در  تکميل طرح هاي  نياز جهت  مورد 

دست اجرا شرکت به کار گرفته خواهد شد.
مديرعامل شرکت مس با تأکيد بر اين که  
محسوب  پربازده  صنايع  جزو  مس  صنعت 
مي شود و سرمايه گذاري در طرح هاي توسعه 
موجب سودآوري و ارزآوري براي کشور خواهد 
شد، گفت: هم اکنون شرکت مس آماده افتتاح و 
بهره برداري از بيش 3500 ميليارد تومان طرح 
ذوب  ظرفيت  افزايش  طرح  از  اعم  توسعه اي 
تن،  هزار  به 120  تن  هزار  از 80  خاتون آباد 
کارخانه  خاتون آباد،  اسيدسولفوريک  کارخانه 
اکسيژن و انبار کنسانتره تا پايان سال جاري 

هستيم.
در  توسعه  محور  اين که  به  اشاره  با  وي 
توليد  ظرفيت  افزايش  پايه  بر  مس  شرکت 
است،  شده  طراحي  و  تعريف  کنسانتره مس 
تأکيد کرد: علاوه بر اين، طرح  توسعه معدن 
سه  فاز  و  دره زار  تغليظ  کارخانه  درآلو،  مس 
اجرايي  حال  در  سرعت  با  سونگون  تغليظ 
شدن هستند که با بهره برداري از آنها ظرفيت 
افزايش خوبي خواهد  کنسانتره شرکت مس 

يافت.
اين که سهام مس  بيان  با  سعدمحمدي 
طي 13 سال گذشته يعني از بدو پذيرش در 
بورس تاکنون جزو سهام هاي بنيادي و پربازده 
تا  و  اظهار داشت: در سال جاري  بوده است، 
22 دي ماه، فملي بازدهي 92 درصدي نصيب 

سهامدارانش کرده است.

اخبار اخبار

وزير صنعت با بيان اين که توانايي عبور از شرايط سخت امروز 
را داريم گفت: ظرفيت هاي فعال شده بايد تقويت شوند.

سازمان  روساي  گردهمايي  در  صمت  وزير  رحماني،  رضا 
ها  برنامه  مرور  گفت:  کشور  تجارت  و  معدن  صنعت،  هاي 
کالاهاي  توزيع  و  تامين  لحاظ  از  سال  پاياني  روزهاي  در 
موجود  وضعيت  حفظ  بازار،  تنظيم  مردم،  مايحتاج  و  اساسي 
اين  اهداف  جمله  از  ها  برنامه  ساير  و  اشتغال  و  توليد 

است. گردهمايي 
رضا رحماني افزود: هماهنگي مسايل سازمانهاي صمت استانها 

در سطح کلان و وزارتخانه در اين گردهمايي بايد انجام بشود.
وي گفت: حاج قاسم سليماني به تمام عيار وقف کشور و مردم 

بود و ما هم مانند اين شهيد بزرگوار بايد اينگونه باشيم.
وزير صنعت در ادامه گفت: امروز شما)مسئولين( در خط مقدم 

جبهه ي جنگ اقتصادي هستيد، همگرايي و اتحاد بايد ايجاد بشود، 
انسجام خانواده بزرگ صنعت و معدن و تجارت ضروري است.

رضا رحماني، وزير صمت افزود: وزارت صمت در حل بسياري از 
مشکلات کشور مي تواند موثر باشد، بايد وقت بگذاريم و تدبير کنيم 

و اين يک فرصت است.
برنامه  بايد نقطه عطفي در پيشبرد  اين گردهمايي  وي گفت: 

هاي وزارتخانه باشد.
مي  ما  امروز  مسئوليت  درباره  آينده  در  تاريخ  افزود:  رحماني 

نويسد، تا روزي که مي توانيم بايد تلاش کنيم.
وي گفت: بايد ارزيابي کاملي از حوزه هاي توليد و توزيع و تامين 
مايحتاج عمومي و تامين مواد اوليه داشته باشيم. توليدکنندگان با 
روحيه و نشاط و انگيزه و اميدواري فعاليت مي کنند و به حول و قوه 

الهي وضعيت بهتر هم مي شود.
تقويت  بايد  شده  فعال  هاي  ظرفيت   : کرد  تاکيد  وزير صمت 

شوند. توانايي عبور از شرايط سخت امروز را داريم.

معاون مالي اقتصادي شرکت ملي صنايع مس ايران با اشاره به 
برگزاري مجمع فوق العاده شرکت مس در هفته جاري، گفت: شرکت 
مس با هدف تامين مالي طرح هاي توسعه، تصميم دارد سرمايه اش را از 

7800 ميليارد تومان به ميزان 30درصد افزايش دهد.
کيارش مهراني با بيان اين که شرکت هاي بزرگ صنعتي راه هاي 
مختلفي براي تأمين منابع مالي دارند و يکي از اين راه ها استفاده از منابع 
و سود به دست آمده در شرکت براي افزايش سرمايه است، گفت: بنا بر 
افزايش سرمايه اي که در دستور کار داريم، مجموعه شرکت مس تصميم 
دارد سرمايه اش را از 7800 ميليارد تومان به ميزان 30درصد )2340 
ميليارد تومان( افزايش دهد و از آن براي تأمين مالي طرح هاي توسعه 
که در دستور کار دارد، استفاده کند.وي با اشاره به اين که سود انباشته يکي 
از منابع داخلي است که شرکت ها مي توانند از آن استفاده کنند، ادامه داد: 
شرکت مس براي پيشبرد همه طرح هاي توسعه اي به حدود 23000 ميليارد 
تومان سرمايه جديد نياز دارد که در برنامه ريزي هاي انجام شده، حدود نيمي از 
آن را از محل منابع داخلي و از محل سود انباشته تأمين خواهيم کرد و بخش 

ديگر را از طريق تأمين منابع مبتني بر پروژه انجام خواهيم داد.
سرمايه  افزايش  با  افزود:  مس  شرکت  اقتصادي  مالي  معاون 

سال جاري، سرمايه شرکت مس از 7800 ميليارد حداقل به 10000 
آينده  برنامه هاي  و  آينده  سال هاي  براي  همچنين  مي رسد؛  ميليارد 
10000 ميليارد را به حدود 23000 ميليارد تومان خواهيم رساند که 
finance Project  بخشي از محل سود انباشته است و بخشي از محل
که براي آن در حال برنامه ريزي هستيم و در همين راستا مي خواهيم 
صندوق پروژه اي تأسيس کنيم و بخشي از منابع را از طريق بازار سرمايه 
تأمين کنيم.مهراني ادامه داد: با توجه به نرخ بازدهي بالايي که صنعت 
مس دارد، ما مي توانيم بخشي از منابع مورد نياز را از سهامداران بگيريم 
که پيش بيني من حدود 10000 ميليارد تومان است و 13000 ميليارد 
مابقي را هم با صندوق هاي بازار سرمايه و ابزارهاي مالي رايج بازار سرمايه 
تأمين کنيم؛ بنابراين، ما يک برنامه ساده داريم تا اين پروژه ها به لطف 
پروردگار ظرف 3سال آينده، يعني تا پايان برنامه ششم توسعه، اجرايي 
شود.معاون مالي اقتصادي شرکت مس با تاکيد بر اين که صنعت مس 
يکي از صنايع پيشران اقتصاد کشور است، تصريح کرد: حاشيه سود 
بالاي  و  است  بسيارخوبي  سود  حاشيه  حاضر  حال  در  مس  شرکت 
50درصد است و بازدهي هم که صنعت مس در ميان مدت داشته، بازده 
دلاري بوده، يعني جزو صنايعي بوده که صادرات محور و ارزآور بوده و 

بازدهي دلاري داشته است.
وي افزود: اگر کسي بخواهد سرمايه گذاري کند، پيشنهاد ما اين 
است که افراد به جاي خريد دلار و سکه، سرمايه هاي خود را در صنعت 
ظرفيت هاي  کنار  در  صنعت  اين  چراکه  کنند؛  سرمايه گذاري  مس 
عظيمش، دانش فني، معادن داراي پتانسيل بالا، نيروي انساني داراي 
تجربه بين المللي و ويژگي هاي ارزشمند ديگري دارد که به پربازده بودن 

صنعت مس کمک مي کند.

يک مسئول در سازمان توسعه تجارت ايران از شبکه سازي گسترده 
براي تجارت ايران با اوراسيا خبر داد و گفت: اگر در بازار اوراسيا با جديت 

کار کنيم، به راحتي ميتوانيم محدوديت تحريم را دور بزنيم.
به گزارش سازمان توسعه تجارت ايران، بهروز حسن الفت با بيان 
اينکه موافقتنامه تجاري با اوراسيا، فرصت خوبي در شرايط و فضاي 
تحريم است، ادامه داد: با توجه به مشکلات و محدوديت هايي که به 
واسطه تحريم پيش آمده و منجر به محدود شدن تجارت در يک سري 
از بازارهاي صادراتي شده است، انتظار داريم تجار به سمت بازارهاي 
با  متناسب  بازارها  اين  ظرفيت  از  و  بروند  اوراسيا  همچون  جديدي 

ترجيحات اخذ شده بيشتر و بهتر استفاده کنند.
براي جايگزيني  اين موافقتنامه فرصت خوبي  اينکه  بيان  با  وي 
بازارها و تغيير طرف هاي تجاري و ورود به فضايي است که در شرايط 
تحريم به مراتب فضاي امن تري براي تجارت است، ادامه داد: اگر تمرکز 
راحتي  به  با جديت کار کنيم،  اوراسيا  بازار  و در  باشيم  کافي داشته 
مي توانيم سطح فعلي تجارت و صادرات در بازارهايي که با محدوديت 

رو به رو شده ايم را جبران کنيم.
مديرکل دفتر اروپا و آمريکا سازمان توسعه تجارت ايران در پايان 
با بيان اينکه پيشنهاد ما به تجار و بنگاه هاي تجاري اين است که بازار 
اوراسيا را جدي بگيرند و از اين موافقتنامه که در ابتداي راه است و فعلًا 
يک موافقتنامه ترجيحي براي يکسري اقلام است، استفاده کنند، گفت: 
اين موافقتنامه در آينده نزديک به يک موافقتنامه تجارت آزاد تبديل 

خواهد شد شود و اقلام و فرصت تجاري بيشتري را شامل مي شود.
وي از برگزاري کارگاه آموزشي تجارت با اوراسيا خبر داد و گفت: 
تجارت  موقت  موافقتنامه  با  آشنايي  روزه  نيم  و  آموزشي يک  کارگاه 
ترجيحي ج. ا. ايران با اتحاديه اقتصادي اوراسيا و کشورهاي عضو اين 

اتحاديه با هدف تبيين و تشريح بخش هاي مهم موافقتنامه، شناخت بازار 
کشورهاي عضو اتحاديه اقتصادي اوراسيا و ساير شرايط و الزامات تجارت 

با اين پيمان منطقه اي برگزار شد.
وي افزود: دستور کار اصلي کارگاه عبارت از اين است که موافقتنامه 
را براي نمايندگاني که از سازمان هاي صنعت، معدن و تجارت استان ها، 
اتاق بازرگاني، صنايع، معادن و کشاورزي، خانه صنعت و معدن، اتاق 
تعاون و تشکل هاي فعال در استان ها در اين کارگاه حضور دارند، تبيين 
افراد بعد از گذراندن اين دوره و دريافت  اينکه اين  با بيان  کنيم.وي 
گواهي مي توانند به عنوان مرجع در استان ها براي پيشبرد موضوعات 
مربوط به موافقتنامه فعاليت کنند، ادامه داد: در اين کارگاه ضمن آشنايي 
افراد با مفاد و موضوعات مربوط به موافقتنامه ايران و اوراسيا، يک دستور 
کار مشخصي هم به نمايندگان حاضر در کارگاه ارائه مي شود تا به محض 
بازگشت و حضور در استان و شهر مربوطه، اقدامات لازم در اين رابطه 

را شروع کنند.
و  کشور  مرکز  با  ارتباطي  چه  اينکه  مانند  مواردي  گفت:  الفت 
گمرک  مثل  ستادي  نهادهاي  ديگر  و  ايران  تجارت  توسعه  سازمان 
جمهوري اسلامي ايران، سازمان ملي استاندارد، وزارت جهاد کشاورزي، 
اتاق بازرگاني، صنايع، معادن و کشاورزي ايران بايد داشته باشند، به اين 
افراد آموزش داده مي شود و از اين طريق، يک شبکه سازي در سراسر 
کشور براي کار جدي تر و هدفمندتر در رابطه با تجارت با اوراسيا ايجاد 
اين کارگاه در سطح  توزيع اطلاعات دريافتي در  با  واقع  مي شود. در 
گسترده تر، سوالات تجار، تشکل ها، بنگاه ها و محققان را در سطح استان 

پاسخ مي دهند.
مديرکل دفتر اروپا و آمريکا سازمان توسعه تجارت ايران با بيان 
اينکه تقريباً همه استان ها از اين کارگاه استقبال و نماينده معرفي کردند، 

گفت: هر استان بسته به نياز و شرايط بين 3 تا 5 نماينده به اين کارگاه 
معرفي کرده است و به دليل استقبال به عمل آمده اين کارگاه در دو 
بخش برگزار مي شود. نوبت اول در تاريخ 26_25 دي ماه با حضور 15 
استان برگزار شد و نوبت بعدي با حضور نمايندگان ساير استان هايي که 
در اين کارگاه حاضر نبودند، برگزار خواهد شد و زمان آن متعاقباً اطلاع 

رساني خواهد.
وي با اشاره به اطلاع رساني گسترده سازمان توسعه تجارت ايران در 
اين زمينه گفت: در زمينه آشنايي تجار با اتحاديه اقتصادي اوراسيا، کتاب 
اوراسيا نيز با همکاري اتاق بازرگاني، صنايع، معادن و کشاورزي ايران به 
چاپ رسيده است و در اختيار نمايندگان استان ها گذاشته مي شود. وي 
اين اقدام را گامي مؤثر در جهت اطلاع رساني و توجيه ذي نفعان اين 

موافقتنامه که در اصل همان شرکت ها و بنگاه ها هستند، دانست.
مديرکل دفتر اروپا و آمريکا سازمان توسعه تجارت ايران ادامه داد: 
در اين کارگاه نمايندگان طوري آموزش مي بينند که با همه جوانب کار 
با اتحاديه اوراسيا و استفاده از فرصت حضور در اين بازار متناسب با 
امتيازاتي که طرف ايراني دريافت کرده و حتي متناسب با امتيازاتي که 

طرف مقابل دريافت کرده است، آشنا شوند.
الفت با بيان اينکه ما در سازمان توسعه تجارت ايران با برگزاري اين 
کارگاه و اطلاع رساني تلاش داريم تجار، تشکل ها و بنگاه ها در سراسر 
کشور اطلاعات لازم در زمينه تجارت با اتحاديه اقتصادي اوراسيا را از 
يک مرجع رسمي و معتبر دريافت کنند، گفت: انتظار داريم بعد از اينکه 
فعالان اقتصادي و تشکل ها در استان ها اطلاعات لازم در اين زمينه را 

دريافت کردند، اقدام عملي براي تجارت با اوراسيا را آغاز کنند.
لازم به ذکر است موافقتنامه موقت تجارت آزاد ايران با اوراسيا از 
5 آبان براي 862 قلم کالا بين کشورهاي عضو و ايران شروع شده است.

ارزش هر ملک از دو بخش زمين و ساختمان تشکيل شده و هزينه 
ساخت بنا بسيار کمتر از خريد ملک است که اين سوال ايجاد مي شود که 
اين تفاوت قيمت از کجا نشات ميگيرد. ارزش زمين بهره اي است در دست 
مالک که وي از جامعه کسب مي کند.ارزش هر ملک از دو بخش زمين و 
ساختمان تشکيل شده است. امروزه هزينه ساخت بنا بسيار کمتر از خريد 
ملک است که اين امر اين سوال را ايجاد ميکند که اين تفاوت قيمت از کجا 
نشات ميگيرد. علت اين امر قيمت بالاي زمين است. زمين کالايي است که 
ارزش ان بدون هيچگونه کار و تلاش مالک آن تعيين مي شود. به عبارتي 

ارزش زمين بهره اي است در دست مالک که وي از جامعه کسب مي کند.
50 سال پيش، زماني که گروه هاروارد براي مطالعات برنامه ي سوم 
توسعه به ايران آمد، پس از مطالعات خود بيان کرد که انباشت دارايي ها 
به صورت املاک مانعي در پيش روي سرمايه گذاري صنعتي قرار دارد. اين 
امر حکايت از پيشينه تاريخي جذابيت بازار ملک براي سرمايه گذاري در 

کشورمان دارد. اما اين جذابيت چگونه در بازار املاک شکل گرفته است؟
زمين ثروتي ماندگار

ارزش هر ملک از دو بخش ارزش عرصه و اعيان تشکيل شده است. 
ارزش ملک گفته مي شود که بدون هرگونه  از  به بخشي  ارزش عرصه 
ساخت وساز، زمين مذکور مورد معامله قرار مي گيرد. ارزش اعيان نيز به ارزش 
بناي ساخته شده گفته مي شود. ارزش اعيان، به طور متوسط، در هر 30 سال، 
به طور کامل مستهلک مي شود. اما ارزش عرصه، نه تنها در اثر گذر زمان تقليل 
نيافته، بلکه در اثر افزايش جمعيت ارزش آن افزايش مي يابد. به نحوي که 
ارزش ريالي زمين در سطح شهرهاي کشور طي دوره 15 سال اخير،  27.3 
برابر و با تعديل تورم در آن، 2.6 برابر شده است. اين رقم از هر کالاي 
سرمايه اي ديگري همچون طلا، سهام بورس و غيره بيشتر است. اين امر 
سبب جذابيت ملک براي سرمايه داران براي تبديل دارايي هاي خود به ملک 
شده است. لذا شاهد اين امر هستيم که از املاک ساخته شده طي دوره هاي 
سرشماري، بخش وسيعي از آن تبديل به دارايي هاي سرمايه اي، گشته است.

قيمت زمين 80 درصد هزینه توليد ملک
چنانچه عناصر توليد ملک را در چهار عامل زمين، مصالح ساختماني، 
مجوزهاي ساخت و نقدينگي دسته بندي نماييم. درحالي که در توليد مصالح 
ساختماني در کشور خودکفا هستيم؛ زمين مهم ترين نهاده در توليد ملک 
به حساب مي آيد. تأمين زمين نياز به زمين مرغوب دارد. اين مرغوبيت اگرچه 
مي تواند به واسطه ي تأمين زيرساخت ها و وسايل حمل ونقل در يک منطقه 

گسترش يابد، اما نهايتاً اين امور نيازمند هزينه حاکميت و عرضه ي زمين 
مرغوب است.بررسي هاي صورت گرفته از هزينه تأمين زمين و سهم آن 
در هزينه هاي توليد ملک نشان مي دهد که اين هزينه بسته به ارزش زمين، 
مي تواند تا 80 درصد از ارزش، ملک را شامل شود. چنانچه مطابق با داده هاي 
معاملاتي ارديبهشت98، قيمت هر مترمربع ملک نوساز در شهر تهران به 
مبلغ 16.2 ميليون تومان در هر مترمربع معامله شده است، با احتساب 
متوسط هزينه ساخت براي هر مترمربع 3.8 ميليون تومان )بنا بر مناقصات 
وزارت راه(، هزينه زمين در توليد هر مترمربع زيربناي مسکوني در سطح شهر 

تهران به ميزان 14.4 ميليون تومان در هر مترمربع محاسبه مي شود.
ز آنجا که قيمت معاملاتي ملک تابع تقاضا در بازار املاک است، 
سياستي که به واسطه آن هزينه زمين، براي ساخت وساز کاهش يابد؛ سبب 
کاهش هزينه هاي توليد مسکن شده و با توجه به فرض ثابت بودن قيمت 
ملک در زمان عرضه، اين امر سبب افزايش جذابيت فعاليت ساخت وساز براي 

ورود نقدينگي به اين بخش خواهد شد.
 چگونه هزینه تأمين زمين را کاهش دهيم؟

بيش از 10 سال از گزارش مرکز پژوهش هاي مجلس و معرفي ماليات 
بر ارزش زمين به عنوان ابزاري در راستاي تنظيم بازار مسکن مي گذرد، اما در 
اين مدت هيچ اقدام اجرايي صورت نگرفته است. عدم استفاده از اين ابزار و 
ساير ابزارهاي مالياتي در بازار مسکن، نهايتاً بازار مسکن را به محلي مناسب 
براي فعاليت سوداگران کرده است. استفاده از ماليات بر ارزش زمين در دنيا 
غالباً در راستاي کاهش سوداگري، افزايش بهره وري و توزيع بهتر زمين در 

راستاي رونق توليد مسکن اتخاذشده است.
استفاده از ارزش زمين در محاسبه عوارض و ماليات املاک است که 
در برخي کشورها بيش از 100 سال سابقه اجرايي دارد. در اين روش، ارزش 
ساختمان از ارزش کل ملک کنار گذاشته و ارزش عرصه )زمين( مبناي 
محاسبه ماليت قرار مي گيرد. اين ماليات ميتواند براي کسب درآمد شهري و 

يا به صورت يک ماليات تنظيمي اجرا گردد.
اين شيوه اولين بار در قرن 19 ام ميلادي، توسط اقتصادداني به نام 
هنري جورج، پايه گذاري گرديد. وي بيان مي کند که »بخشي از ارزش 
ملک که مالک در شکل گيري آن هيچ نقشي ندارد، مناسب ترين منبع 
براي اخذ عوارض املاک است«. اين ارزش عبارت است از ارزشي که 
نه بواسطه تلاش مالکين گذشته و حال ملک به وجود امده باشد بلکه 
ارزشي است که بواسطه  بخت و اقبال مالک بوسيله فعاليت دولت و 

افراد مجاور ملک، در آن پديد آمده است. از آنجا که زمين و ارزش آن 
در جامعه فارغ از هر نوع  فعاليت مالک به وجود مي آيد؛ ارزش زمين، 
بهترين مبنا براي محاسبه ماليات و عوارض در بخش املاک است. اخذ 
ماليات بر ارزش زمين، سبب پرداخت بهره ي مالکانه زمين دوسط مالک 
خواهد شد و در ان زمين به عنوان کالايي عمومي به اجاره ي مالک در مي 
ايد.پس از هنري جورج، اين سيستم مالياتي توسط اقتصاددانان سرشناسي 
همچون ميلتون فريدمن، وليام ويکري، جوزف استيگليتز )سه تن از برندگان 
جايزه نوبل اقتصاد( و ديگران موردتوجه و تمجيد قرار گرفت به نحوي که 
ميلتون فريدمن، که يکي از مخالفين سرسخت سيستم هاي مالياتي به حساب 
مي آمد، از اين شيوه ي اخذ ماليلت به عنوان »آخرين ماليات بد« نام مي برد. 
در اين روش با افزايش هزينه ي نگهداشت زمين، اصطلاحاٌ، کالاي زمين در 
دست محتکرين داغ شده و اين امر سبب حرکت توزيع ان از دست محتکرين 

به سمت نيازهاي مصرفي خواهد شد.
اثر اجراي ماليات بر ارزش زمين

از آنجا که امروزه نياز به توليد مسکن و ورود تقاضاهاي غير مصرفي به 
بازار مسکن از مهم ترين چالش هاي بخش مسکن به حساب مي آيد، زمين 
تقريبا مهمترين نهاده براي ساخت مسکن مي باشد. زمين مناسب براي 
ساخت مسکن بايد از مرغوبيت برخوردار باشد و زمين هاي مرغوب در دست 
زمين داران بزرگ با قيمت هاي بالا عرضه مي کنند و صرفه فعاليت توليد 
ملک را از بين مي برند.اخذ عوارض شهري از ارزش زمين و جايگزيني آن با 
ديگر عوارضي همچون افزايش تراکم و پروانه هاي ساختماني، علاوه بر آنکه 
سبب کاهش قيمت زمين و افزايش دسترسي به زمين براي ساخت ملک 
خواهد شد، در اين روش به جاي تأمين هزينه هاي شهري از سازندگان ملک، 

هزينه بهاي شهري از ملاکين و زمينداران بزرگ اخذ مي شود.
تجربه استفاده از ارزش زمين در محاسبه ي عوارض و ماليات املاک در 
کشورهاي امريکا و استراليا حاکي از کاهش ارزش زمين، رونق فعاليت هاي 
ساخت وساز و کاهش تعداد خانه هاي خالي است. اخذ ماليات از ارزش زمين 
سبب کاهش بازدهي زمين به عنوان دارايي شده و جذابيت زمين را به عنوان 
دارايي کاهش مي دهد. متعاقبا علاوه بر اينکه انگيزه افراد براي تمليک زمين، 
بيش از نياز مصرفي، از بين مي رود، اين ماليات سبب کاهش خانه هاي خالي 
و بهبود بازار اجاره نيز مي شود. اثر ديگر اين ماليات افزايش سهم ارزش اعيان 
در ارزش کل ملک و متعاقباً بهبود کيفيت ساختمان هاي مصرفي در يک 

شهر خواهد شد.

وزير صنعت،معدن و تجارت:

توانايي عبور از شرايط سخت امروز را داريم

معاون مالي اقتصادي شرکت ملي صنايع مس ايران خبر داد :

افزايش سرمايه 2300ميلياردتوماني براي توسعه

شبکه سازي گسترده براي تجارت با اوراسيا

ماليات بر ارزش زمين براي حل چالش هاي بازار مسکن ايران

معاون وزير راه:

هيچ مسکن 
مهري را بدون 
امکانات تحويل 
نمي دهيم

معاون وزير راه با تأکيد بر »هيچ مسکن مهري 
را بدون امکانات تحويل متقاضيان نمي دهيم«، گفت: 
از  يکي  بدون  واحدها  متقاضيان  اصرار  با  بعضي 

امکانات تحويل مي شود.
حبيب الله طاهرخاني با تأکيد بر اين که اگر واحد 
مسکن مهر آماده نباشد و امکانات زيربنايي را نداشته 
معرفي  بانک  به  اقساطي  فروش  براي  متقاضي  باشد 
نمي شود، اظهار کرد: به شرکت هاي عمران شهرهاي 
جديد کشور تأکيد کرده ايم به هيچ عنوان واحد بدون 

امکانات را به متقاضيان تحويل ندهند.

درخواست   متقاضي  اين که  مگر  داد:  ادامه  وي 
اين صورت  باشد که در  تحويل واحد خود را داشته 
اما  مي شود.  معرفي  بانک  به  اقساطي  فروش  براي 
اجازه  عمران  شرکت هاي  از  هيچ کدام  درمجموع 
از  يکي  حتي  بدون  مهر  مسکن  واحدهاي  تحويل 
امکانات )برق، گاز، آب و...( را ندارند.وي تصريح کرد: 
چنانچه مواردي وجود داشته باشد که واحد نيمه تمام  
را براي فروش اقساطي به بانک معرفي کرده باشند با 
آنها برخوردهاي لازم صورت خواهد گرفت.مديرعامل 
شرکت عمران شهرهاي جديد ايران اضافه کرد: البته 

لازم به ذکر است که در بسياري از پروژه هاي مسکن 
نکند،  خريداري  را  پکيج  مالک  يا  متقاضي  تا  مهر 
تقدم  مسئله  اين  درواقع  نمي شود،  نصب  گاز  کنتور 
و تأخري دارد، به عبارت ديگر بايد ابتدا واحد فروش 
)در  شود  خريداري  پکيج  آن  از  پس  شود،  اقساطي 
است(  متقاضي  به عهده  پکيج  خريد  که  پروژه هايي 
مراجعه  کنتور  نصب  براي  گاز  اداره  به  بايد  سپس 
شود.طاهرخاني گفت: حتي در برق سه فاز واحدهاي 
مسکن مهر )برق عمومي( نيز بعضاً منتظر مي مانند تا 

تمام مالکان ساکن شوند.


